
10 Vasárnap, 1959. október 18. 

A legmodernebb 
szovjet előkártólógépek érkeztek 

a Kendet fonógyárba 
Értékes küldemény érke-

eett a napokban a Szovjet-
unióból a Szegedi Kender-
fonógyár gépparkjának to-
vábbi korszerűsítésére és a 
kártoló kapacitásának bőví-
tésére Négy vagonban, szét-
szerelt állapotban két hatal-
mas előkártoló gépet kapott 
B gyár. 

Ilyen korszerű gépek je-
lenleg sehol sem dolgoz-
nak hazánkban 

és a szegedi üzem — mint 
az ország legnagyobb ken-
derfonógyára — kapott első-
nek belőlük. E gépek a 
gyár korszerűsítésében nem-
csak azért jelentősek, mert 
általuk számottevően emel-

kedik a munka termelékeny-
sége, hanem azért is, mert 

javítja a vele dolgozók 
munkakörülményeit. 

A jelenleg üzemben levő 
előkártoló gépeknél ugyanis 
a rendkívül poros, laza kóc-
hulladékot a munkásnőknek 
kézi erővel kell zsákokba 
rakniok. Ez nyilvánvalóan 
igen károsan hat ki az egész-
ségre, bármennyire is vé-
dekeztek a por belélegzése 
ellen. Az ú j szovjet gépek 
tekercselő berendezéssel ren-
delkeznek, ami azt jelenti, 
hogy a kóchulladékot laza 
szalaggá tömörítik össze, 
amelyet egyúttal fel is te-
kercselnek. E köctekercsek 
zsákok használata nélkül 

raktározhatok és Bókkal ki-
sebb helyen férnek el, te-
hát a raktártér jobb kihasz-
nálását is elősegítik. 

Az előkártolóban már ed-
dig is alkalmaztak hasonló 
elven működő NDK gyárt-
mányú tekercselő berende-
zést, de — rfiint a szakem-
berek elmondották — e 
szovjet gépek modernebbek 
és kevesebb hibaforrási le-
hetőség mutatkozik náluk. 
Az ú j tekercselő berendezés-
sel 

hétfőn tartanak próbaüze-
meltetést, 

a két nagy gép teljes fel-
szerelését az év végére, vagy 
a jövő év elejére tervezik. 

A KISZ-élet eseményeiből 
Értékes felajánlást tett a 

Szegedi Tervező Iroda KISZ-
szervezete. Az ifjúkommu-
nisták vállalták, hogy Deszk 
és Csanádpalota községek 
részére társadalmi munká-
ban elkészítik a 15 éves táv-
lati tervet. A szép elhatáro-
zást már tett is követte. A 
KISZ-szervezet több tagja 
tárgyalásokat kezdett az em-
lített községek vezetőivel, 
termelőszövetkezeteivel. 

Népszerűvé vált a KISZ 
Városi bizottságának televf-
feaós műsora. Első ízben a 
múlt hónapban láttak ven-
dégül fiatalokat az Ifjúsági 
Ház klubtermében, • már 
ekkor mintegy félszázán szó-
rakoztak a televíziós műso-
ron. A tervek szerint a te-
levíziós közvetítést minden 
csütörtökön megrendezik, s 
ha valami érdekesebb ese-
mény van, úgy vasárnap is 
megtekinthetik az érdeklő-
dök a műsort 

Szép eredményeket értek 
el a Szegedi Ruhagyár kisz-
istái. A kongresszus tisztele-
tére alakult két ifjúsági sza-
lag: a Hámán Kató és a 
Zója-brigád például már 260 
ezer forint értékű árut ter-
melt terven felni. 

A szegedi üzemek ifjúsági 
munkabrigádjainak vezetői 
értekezletet tartottak a KISZ 
városi bizottságának helyisé-
gében. Itt megbeszélték az 
eddig elért eredményeket, s 
megállapították, hogy a kisz-
isták már teljesítették a 
kongresszusi vállalásaikat. 
Ezért úgy határoztak: újabb 
felajánlásokat tesznek az 
MSZMP kongresszusának 
tiszteletére. 

Az "I f jú Gárda* ifjúsági 
város kiszistái szorgalmasan 
vettek részt a hulladékgyűj-
tésben. Több mint nyolcvan 
mázsa vasat, s jelentős meny-
nyiségű papírt adtak át a 
MÉH-nek. Szorgos munkájuk 
gyümölcseképpen komoly 
pénzösszeghez is jutottak, 
mélyből televíziós készülé-
ket vásároltak. Az ifjúsági 
város ifjúkommunistái most 
egy újabb jelentős versenyt 
indítottak a jobbtanulásért 
és a nagyobb fegyelemért 
valamint, hogy ki végez leg-
több társadalmi munkát. 

Lánytanács alakítását ter-
vezi a KISZ városi bizott-
sága ez az öttagú tanács a 
munkás-, paraszt- és diák-
lányok speciális problémái-
val foglalkozik. Különböző 
területeken megvizsgálja a 
lányok helyzetét, szociális és 
munkakörülményeit. A hoz-
záforduló lányok ügyében 
eljár, tanácsokat ad, s 0 

problémák megoldása érde-
kében szoros kapcsolatot 

épít ki az állami és társa-
dalmi szervezetekkel. 

Érdekes kezdeményezés in-
dult meg Szegeden. Az Ifjú 
Gárda ifjúsági város, az út-
törőház és több üzem fia-
taljai tablók készítéséhez 
fogtak. Az erre kerülő fény-
képeken bemutatják a fia-
talok megszépült életét, mun-
kakörülményeit, szórakozá-
sát. A tablókat az Ifjúsági 
Háznak a termeiben és a fo-
lyosókon helyezik eh 

Robbanás 
egy amerikai 

atomkutató telepen 
Los Alamos, október 15. 

Nyugati hírügynökségek je-
lentése szerint a Los Ala-
mos-i (Üj-Mexikó) atomku-
tató laboratórium telepén 
tegnap súlyos szerencsétlen-
ség történt Egy tehergépko-
csin érkezett robbanóanyag-
szállítmány lerakás közben 
felrobbant. A robbanásnak 
eddigi jelentések szerint 

négy halálos áldozata van. 

Híresztelés és a valóság 
a nyugdíjkorhatárról 

A fövő héten kezdődik a szocialista országok 
idegenforgalmi értekezlete Budapesien 

A szocialista onszágok ide-
genforgalmi vezetőinek rész-
vételével október 20-tól 27-ig 
Budapesten tart ják meg a 
baráti államok idegenforgal-
mi konferenciáját. Ebből az 
alkalomból mintegy 60 ide-
genforgalmi szakember ér-
kezik hozzánk és nemcsak 
tárgyalni fognak, hanem fel-
használják az alkalmat, hogy 
az IBUSZ vezetése mellett 
megtekintsék Budapest ide-
genforgalmi nevezetességeit, 
elsőo6ztályú szállodáinkat, 
éttermeinket, sőt ellátogat-
nak a Balatonra is. 

A konferencia székhelye a 
Széchenyi-hegyi Vörös Csil-
lag Szálló. Értesülésünk sze-

rint a napirenden számos 
igen fontos kérdés szerepel. 
Így többek között megtár-
gyalják a jövő évi progra-
mot, hogyan lehetne még ol-
csóbbá tenni az utazásokat, 
kulturáltabbá tenni az uta-
zást, szélesíteni a turista-
csoportok programját. Ma-
gyarország iránt igen nagy 
az érdeklődés és ezért remél-
hető, hogy a jövő esztendő-
ben a népi demokratikus or-
szágokból az eddiginél jóval 
több turista érkezik hozzánk 
és Magyarországról is 15 
ezerrel több turista utazik a 
szomszédos baráti orszá-
gokba. 

i y r e legyen nyugodt éj-
szakája egyetlen 

" olyan szakszervezeti 
vezetőnek sem, aki elhanya-
golja a dolgozók ügyeivel 
való foglalkozást, vagy nem 
ad kielégítő választ felme-
rült kérdéseikre*. Szegeden 
sok szakszervezeti tisztséget 
viselő üzemi bizottsági tag, 
műhelybizalmi szívlelte meg 
e szavakat a szakszerveze-
tek XIX. kongresszusa után 
és ennek szellemében igye-
keznek elvégezni feladatai-
k a t Előfordul, hogy eseten-
ként nem mindenütt tájéko-
zottak a törvényes rendelke-
zések felől, de a gyakori, 
szinte mindennapos, egysze-
rű kérdésekre válaszolni 
tudnak, mint például arra, 
hogy kinek jár munkaruha, 
tanulmányi szabadság, vagy 
miként vehetik ki a dolgo-
zók szabadságukat, kinek 
jár ingyen tisztálkodási szer 
s t b Ha olyan "fogas* kér-
déssel találkoznak, amely 
túlnő ismereteik határán, a 
szakszervezet területi bizott-
ságához, vagy megyei taná-
csához fordulnak segítségért. 

Ilyen "fogas* kérdés volt 
az utóbbi hetekben az a "be-
dobott*, alaptalan híreszte-
lés. hogy leszállítják a nyug-
díjkorhatárt. Igen sokan kér-
dezték a szakszervezeti funk-
cionáriusoktól, igaz-e, hogy 
a közeli hónapokban leszál-
lítják az öregségi nyugdíj-
korhatárt a férfiaknál 60 
évről 55-re és a nőknél 55-
ről 50-re. 

Tíz hónappal ezelőtt az 
ország közvéleménye 
méltán fordult nagy 

érdeklődéssel a nyugdíjren-
dezés felé. Kíváncsisággal 
várták az ú j nyugdíjtörvény 
megjelenését mind az öre-
gek, mind a fiatalok. Ez ter-
mészetes dolog volt, hiszen 
minden korosztály helyzeté-
re, életszínvonalára hatással 
volt. S talán ezért adták 
most is oly könnyen tovább 
a "labdát*, az alaptalan hí-
resztelést a nyugdíjkorhatár 
csökkentéséről. 

Havonta a postások ezrei 
kézbesítik duzzadt bőrtáská-
jukban a tengernyi utal-
ványt és a sok-sok millió fo-
rintot: a nyugdíjat. Jóval 
több, mint 600 ezer olyan 
embernek jelent ez megél-
hetést, akiknek kezéből ki-
vette a munkát az öregkor. 
Hatalmas számú a nyugdíja-

sok serege. Van-e lehetősé-
günk ma e hadsereg növelé-
sére a nyugdíjkorhatár le-
szállításával? te 

Ez év elején az új 
nyugdíjtörvény igye-
kezett a legigazságo-

sabban és a munkások nagy 
többségének egyetértésével 
megoldani a korábbi évek-
ben felmerült ezzel kapcso-
latos kérdéseket. Természe-
tesen ez nem jelentette azt, 
hogy a törvény minden sze-
mély számára a legtökélete-
sebb megoldást biztosítja. 
Jóllehet, továbbra is marad-
tak fenn problémák, ezek 
azonban elenyészőek a múlt-
hoz képest. Mégis az ezek-
kel való foglalkozásra is 
utalnak az MSZMP Köz-
ponti Bizottsága által kibo-
csátott irányelvek. De ezek 
nem jelentik a korhatár le-
szállítását. Ez nem egysze-
rűen elhatározás, hanem el-
sősorban anyagi kérdés. 

Ne menjünk túl messzire 
vissza, csupán öt évre. 1954 
óta a nyugdíjra fordított ösz-
szeg több mint háromszoro-
sára emelkedett. Nemcsak 
azért, mert a nyugdíjak ösz-
szegét rendeztük azzal, hogy 
lényegesen csökkentettük a 
régi és ú j nyugdíjak közötti 
különbséget, hanem szapo-
rodott a nyugdíjasok száma 
is. Ma már ott tartunk Ma-
gyarországon, hogy általában 
minden 5 munkásra és al-
kalmazottra jut egy nyug-
díjas. Ez a szám már önma-
gában is jelentős. Húsz év-
vel ezelőtt a munkások és 
alkalmazottak biztosító inté-
zetének, az OTI-nak és a 
MABl-nak alig volt össze-
sen pár ezer nyugdíjasa. 

Miért növekszik ma ál-
landóan a nyugdíja-
sok száma s vele 

együtt az országos nyugdíj-
összeg? Az igen kedvező 
nyugdíj-korhatár mellett, 
amely öt évvel alacsonyabb, 
mint Amerikában, Angliá-
ban, Svédországban, Fran-
ciaországban vatrv Ausztriá-
ban, nagy szerepe van a 

megjavult és állandóan ja-
vuló életkörülményeinknek. 
Továbbá az ingyenes orvosi 
és kórházi ellátás nagyará-
nyú kiterjesztésének. Húsz 
évvel ezelőtt Magyarorszá-
gon az összes társadalombiZ" 
tosító szervek együttes tag-
létszáma nem sokkal halad-
ta meg az egymilliót. Ez a 
szám az elmúlt 10 év során 
megtöbbszöröződött. S a nép-
betegségek elleni eredmé-
nyes küzdelemnek köszönhe-
tő, hogy egyre többen érik 
el a néphalandóság csökke-
nésével az öregségi nyugdíj-
ra jogositó korhatárt. Míg 
1930-ban a várható átlagos 
életkor a férfiaknál 49,3, a 
nőknél 51,8 év volt, 1955-
ben már a férfiaknál 64,7, a 
nőknél 68,5 esztendőre emel-
kedett. S minden remé-
nyünk megvan arra, hogy 
rövidesen elérjük az átlagos 
életkorban a 70 évet. Ezért 
egyre több az eltartott kor-
osztályok közül a nyugdíja-
sok száma hazánkban. 

Eltartott korosztályok? 
Igen. A dolgozó korosztá-
lyoknak kell eltartaniok a 
gyermekeket, tanulókat, s az 
öregeket, a nyugdíjasokat. 
Ezek összesen közel 30 kor-
osztályt tesznek ki. A dolgo-
zó korosztályok száma mint-
egy 40-re tehető. Mi történ-
ne, ha a nyugdíjkorhatárról 
elterjedt híreszteléseket való-
raváltanánk? Ujabb öt kor-
osztállyal növelnénk az el-
tartottakat. s csökkentenénk 
az eltartók számát. Ez azt 
jelentené, hogv növelni kel-
lene a nyugdíiterheket, ame-
lyekre nincs lehetőségünk. 

Tehát világos, hogy kép-
telenségeket terjeszte-
nek egyesek — közü-

lük néhányan tudatosan, de-
magóg módon, mások tudat-
lanul. Olyasvalamit kíván-
nak, amelyre nincs reális 
lehetőség, amihez hasonlót 
sehol sem találunk. Épnen 
ezért nincs szó a nyugdíj-
korhatár leszállításáról. 
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A jogosu l t ság el lenőrzése miatt 
a jövő havi nyugdí i at a címzett 

csak személyesen veheti át 

Üzemi népi e l lenőrzési csoportokat 
hoznak létre 

A városi pártbizottság köszönete 
a szegedi népi ellenőröknek eredményes munkájukért 

A szegedi városi népi el-
len őrzési bizottság értekez-
letet tartott csütörtökön, teg-
nap délután a népi ellenőrök 
bevonásával. Kispál Jenő, az 
MSZMP városi párt-végre-
hajtóbizottságának tagja is-
mertette az MSZMP Köz-
ponti Bizottsága titkárságá-
nak határozatát a népi el-
lenőrzésről, majd bejelen-
tette, hogy a szegedi városi 
pártbizottság értékelte a sze-
gedi népi ellenőrzés munká-
j á t 

Megállapította a városi 
pártbizottság, hogy 

a népi ellenőrzés Szegeden 
is beváltotta a hozzája fű-
zött reményeket 

és egyre inkább népszerűbb 
a dolgozók körében. A népi 
ellenörök által végzett vizs-
gálatok eredményesek vol-
tak. Az importanyagokkal 
való gazdálkodásban, a mun-
káslakta területek élelmi-
szerellátása terén, valamint 
a társadalmi tulajdon védel-
mével kapcsolatos ellenőr-
zésben végeztek többek kö-
zött hasznos munkát. 

Ezért a városi párt-végre-
hajtóbizottság elismerését és 
köszönetét fejezi ki a" Sze-
ged város területén működő 
népi ellenőröknek. 

Kispál Jenő ezután rész-
letesen ismertette a párt-
végrehaitóbizottság észrevé-

teleit és javaslatait a népi el-
lenőrzés munkájával kap-
csolatban. 

— Helyes volna — mon-
dotta többek között —.hogy-
ha a népi ellenőrök nem-
csak a konkrét megbízatá-
suk során, egy-egy kijelölt 
feladat végrehajtásakor te-
vékenykednének, hanem az 
üzemekben, intézményekben, 
általában 

minden területen felfi-
gyelnének a visszásságok-
ra, a hibákra 

és észrevételeiket még ak-
kor adják tudtára az illeté-
kes szerveknek, amikor a 
bajok helyrehozása még nem 
ütközik nagy nehézségekbe. 

A népi ellenőrzés feladata 
természetesen elsősorban a 
gazdasági téren, az állam-
igazgatásban és másutt mu-
tatkozó hibák felfedése. 
Szükséges azonban az is. 
hogy 

a népi ellenőrök felfigyel-
jenek a pozitív jelensé-
gekre. 

Ha vizsgálatuk során azt ta-
pasztalják, hogy a gazdasági 
vezetők jól dolgoznak, az 
üzemeltnél, vállalatoknál jó 
módszereket alkalmaznak a 
társadalmi tulajdon védel-
mére, az anyaggazdálkodás-
nál és más vonatkozásban, 
akkor ezt közöljék a népi 
ellenőrzési bizottsággal, de 

más szervekkel is, hogy a 
jé dolgok ne maradjanak 
véka alatt. 

Nyári Mihály, a városi 
népi ellenőrzési bizottság el-
nöke hosszabb beszámolója 
során ismertette a szegedi 
népi ellenőrzés közel másfél 
éves tevékenységét, a vizs-
gálatok során szerzett ta-
pasztalatokat, a tett konkrét 
intézkedéseket. Közölte töb-
bek között, hogy a közeljö-
vőben Szegeden az üzemek-
ben népi ellenőrzési csopor-
tokat hoznak létre. E cso-
portok feladata, hogy figye-
lemmel kísérjék az adott 
üzemben a gazdasági mun-
kát, a társadalmi tulajdon 
védelmét, általában 

a gazdasági munkával kap-
csolatban és a dolgozok 
érdekében hozott törvé-
nyes rendelkezések meg-
tartását. 

Az észrevett szabálytalansá-
gokat elsősorban az üzemi 
párt- és gazdasági vezetők-
kel, illetve a népi ellenőr-
zési bizottsággal közöljék 
Az üzemi népi ellenőrzési 
csoportok létrehozása 

még eredményesebbé teszi 
majd 

e jelentős szervezet műkö-
dését és a dolgozók érdeké-
ben kifejtett tevékenvségéf 
Szegeden. 

Az Országos Nyugdíjinté-
zettől kapott tájékoztatás 
szerint az ú j nyugdíjtörvény 
végrehajtása tervszerűen bo-
nyolódik le. Valamennyi jo-
gosult már a felemelt nyug-
díjat kapja és szétküldték a 
visszamenőleg járó összege-
ket is. A nyugdíjtörvény 
iránt azonban még most is 
nagy az érdeklődés, sokan 
fordulnak jogos vagy alap-
talan panasszal az intézet-
hez. Minden panaszt napok 
alatt kivizsgálnak és indo-
kolt esetben azonnal intéz-
kednek. A nyugdíjintézet 
előadói február végéig is-
mét részletesen átvizsgálják, 
hogy a nyugdíjtörvény vég-
rehajtásakor nem követtek-e 
el hibát, és ha ilyet talál-
nak, azt rögtön orvosolják. 

Gyakran amiatt késik a 
nyugdíj folyósítása, hogy az 
adatkérő nyomtatványokat 
és megfelelő igazolványokat 
a kérelmezők kellő időben 
nem küldik a nyugdíjinté-
zethez. Előfordulnak vissza-
élési kísérletek is. Számos 
esetben nem jelentik be a 
havi 500 forinton felüli ke-
resetet, ami a nyugdíj szü-

Szovjet közgazdászok 
utaztak Amerikába 

Az Egyesült Államok gaz-
dasági fejlesztési tanácsá-
nak meghívására szovjet köz-
gazdász-küldöttség utazott az 
Egyesült Államokba. A szov-
jet tudósok tanulmányozzák 
a közgazdasági kutatómun-
kát, ellátogatnak több ame-
rikai gazdasági tudományos 
központba. 

neteltetésével jár, gyakran 
olyanok is felveszik az özve-
gyi jogon járó nyugdíjat, 
akik időközben megházasod-
tak, sőt olyan eset is előfor-
dult, amikor a nyugdíjas 
halála után is rendszeresen 
átvették a postástól a nyug-
díjat a hozzátartozók. Ezért 
ezentúl évenként kétszer el-
lenőrzéssel kötik össze a 
nyugdíj kifizetését, elsőiz-
ben a novemberi nyugdíjak 
kifizetésénél, tehát e hónap 
végén, csak a címzettnek 
személyesen, személyi iga-
zolványa felmutatására ad-
hatja át a pénzt a postás. 

Marosán elvtárs 
is részt vett a SZOT 

elnökségének ülésen 
A SZOT elnöksége csütör-

töki ülésén többek között 
megvitatta a második ötéves 
terv irányelveivel kapcsola-
tos szakszervezeti feladato-
kat. A SZOT 5. teljes ülésé-
nek határozata alapján mű-
ködési szabályzatot fogadott 
el az elnökség és a szakszer-
vezetek megyei tanácsainak 
irányító szerepéről és a köz-
ségi szakmaközi csoportok 
létrehozásáról. 

Az ülésen megjelent és a 
vitában részt vett Marosán 
György elvtárs, az MSZMP 
Politikai Bizottságának tag-
ja, a Központi Bizottság tit-
kára. 


